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Nach den großen Migrationen des serbischen Volkes seit dem Ende des 17. Jahrhunderts lebte die Mehrheit der serbischen Bürger außerhalb ihres Landes. Sie besiedelten Territorien des Habsburger Reiches nördlich der Flüsse Save und Donau. Diese Trennung bewirkte spezifische Strategien der Vereinigung des serbischen Volkes, der Gründung eines Nationalstaates, des kulturellen und künstlerischen Lebens. Kurzum, Strategien der nationalen Identität selbst. Diese Strategien waren auf die Gründung von serbischen Vereinigungen und nationalen Institutionen fokussiert.
 
Politische und kulturelle Institutionen wie die Ujedinjena omladina srpska (Die Vereinigte Serbische Jugend), Gesang- und Lesevereine hatten eine sehr bedeutende Rolle in diesem Prozess. Diese Arbeit behandelt Aktivitäten dieser Institutionen, insbesondere der Gesangvereine, in multiethnischen Städten der Habsburger Monarchie (im Banat, Pančevo und Veliki Bečkerek).

In diesen Städten gründeten nationale Gruppen (Serben, Deutsche, Ungarn) ihre eigenen nationalen Räume: Sie errichteten ihre Kirchen, Schulen, gründeten Periodika, Lesevereine sowie Gesangvereine und pflegten so ihre Nationalideologie und ihre Sprache. Deshalb kann man sagen, dass die künstlerische Arbeit der serbischen Gesangvereine in der Habsburger Monarchie nicht im Vordergrund stand. An der ersten Stelle waren kulturelle und politische Aktivitäten. Auch das Repertoire der nationalen Gesangvereine widerspiegelte die Nationalideologie und beruhte auf den Volksmelodien und Werken der nationalen Autoren.








After extensive migrations of Serbian people, since the end of the 17th century, a majority of Serbian citizens lived outside their country. They settled territories of the Habsburg Monarchy, north of the rivers Sava and Danube. The separation resulted in specific strategies for the unification of the Serbian people, for establishing a national state, a national cultural and artistic life, that is, the national identity itself. The strategies were based, above all, on Serbian citizens' gatherings and the foundation of national institutions.
 
The political and cultural-artistic institutions, such as Ujedinjena omladina srpska (United Serbian Youth), choral societies, and reading-rooms, had a very significant role in that process. This paper considers the work of those institutions, especially choral societies, in the Habsburg Monarchy's multi-ethnic environments, in towns in the Banat, such as Pančevo and Veliki Bečkerek. The oldest known Serbian choral society was established in Pančevo - Pančevačko srpsko crkveno pevačko društvo (Serbian church choral society in Pančevo), 1838.
 
In these towns, different national communities (Serbian, German, Hungarian) formed their own cultural spaces respectively: they founded their churches, schools, periodicals, reading-rooms, as well as choral societies, fostering national ideology in their national languages. Thus, the artistic work of Serbian choral societies in the multi-ethnic towns of Habsburg Monarchy was, actually, of secondary importance compared with their cultural and political activities. The repertoire of different national communities' choral societies also reflected national ideology, being based on the arrangements of folk melodies of a given nation, or the partial songs of national composers.


Posle velikih migracija srpskog naroda od kraja 17. stoleća, većina srpskog stanovništva je živela van svoje zemlje, naseljavajući prostore Habzburške monarhije severno od Save i Dunava. Razjedinjenost je dovela do specifičnih strategija za ujedinjenje srpskog naroda, izgradnje nacionalne države, nacionalnog, kulturnog i umetničkog života, odnosno samog nacionalnog identiteta. One su se zasnivale pre svega na okupljanju srpskih građana i formiranju nacionalnih institucija.
 
Veoma značajnu ulogu u tome imale su političke i kulturno-umetničke institucije poput Ujedinjene omladine srpske, pevačkih društava i čitaonica. U tekstu se razmatra rad ovih institucija, posebno pevačkih društava, u multietničkim sredinama u Habzburškoj monarhiji, odnosno u Banatu, u Pančevu i Velikom Bečkereku. Najstarije poznato srpsko pevačko društvo je bilo osnovano upravo u Pančevu (Pančevačko srpsko crkveno pevačko društvo, 1838).
 
U ovim gradovima su različite nacionalne zajednice (srpska, nemačka, mađarska) formirale svoj kulturni prostor: osnivali su svoje crkve, škole, listove, čitaonice, kao i pevačka društva, negujući u njima nacionalnu ideologiju na svojim nacionalnim jezicima. Tako su u Pančevu i Velikom Bečkereku radila srpska, nemačka i mađarska pevačka društva, a o njihovom radu dragocene podatke pruža periodika štampana na različitim nacionalnim jezicima. Tako je umetnička aktivnost srpskih pevačkih društava u multietničkim sredinama u Habzburškoj monarhiji bila, zapravo, primarna u odnosu na njihovu kulturnu i političku delatnost. Repertoar pevačkih društava različitih nacionalnih zajednica je takođe odražavao nacionalnu ideologiju, te su se izvodile obrade folklornih napeva date nacije ili horske pesme nacionalnih kompozitora.
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